
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 12403
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 12427, 12429, 12432,

12433, 12434, 12435

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 12404 εώς 2735,

σελ. 12403-12424
2.Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

12425-12426
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 17 Μαΐου 2021, σελ. 12427
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε

θέµα: «Μέτρα στήριξης Γυµναστηρίων», σελ. 12428
β) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-

σεων, µε θέµα: «Προστασία των δικαιωµάτων των εργαζοµέ-
νων στα πετρέλαια της Καβάλας», σελ. 12430

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Διευθέτηση ρέµατος Ποδονίφτη», σελ. 12432

δ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Πλήρης διαλεύκανση των συνθηκών που οδήγησαν στον θά-
νατο στα Προ-αναχωρησιακά Κέντρα Κράτησης Αλλοδαπών
(ΠΡΟΚΕΚΑ) Κω και Κορίνθου», σελ. 12433

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 12403-12435

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 12427, 12429, 12432, 

12433, 12434, 12435

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 12428, 12429
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 12428, 12429
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 12432
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 12433, 12434
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 12433, 12434
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 12430, 12431
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 12432, 12433
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 12430, 12431

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’

Παρασκευή 14 Μαΐου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 14 Μαΐου 2021, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 14-5-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΡΚΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
13 Μαΐου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/878 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Μαΐου
2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2013/36/ΕΕ, όσον αφορά
τις εξαιρούµενες οντότητες, τις χρηµατοδοτικές εταιρείες συµ-
µετοχών, τις µικτές χρηµατοοικονοµικές εταιρείες συµµετοχών,

τις αποδοχές, τα µέτρα και τις εξουσίες εποπτείας και τα µέτρα
διατήρησης κεφαλαίου (L 150), ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/879 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
20ής Μαΐου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2014/59/ΕΕ
σχετικά µε την ικανότητα απορρόφησης των ζηµιών και ανακε-
φαλαιοποίησης των πιστωτικών ιδρυµάτων και επιχειρήσεων
επενδύσεων και της Οδηγίας 98/26/ΕΚ (L 150), µέσω της τροπο-
ποίησης του άρθρου 2 του ν. 4335/2015, και λοιπές επείγουσες
διατάξεις»).

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών
τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’

Παρασκευή 14 Μαΐου 2021



Α’ ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

12404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12405



12406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12407



12408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12409



12410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12411



12412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12413



12414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12415



12416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12417



12418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12419



12420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12421



12422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12423



12424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β’ ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΓ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2021 12425



12426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση των προγραµµατισµένων
για σήµερα επικαίρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου πρώτα να ανα-
κοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-
ρας 17 Μαΐου 2021. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 725/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστράτιου (Στρά-
του) Σιµόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Οικονοµική στήριξη των αλιέων παράκτιας
αλιείας µέσω του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Αλιείας και Θά-
λασσας (ΕΠΑΛΘ) 2014 -2020».

2. Η µε αριθµό 736/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Δ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Δηµητρίου Βίτσα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Μέλλον των Ελληνικών
Ναυπηγείων Α.Ε. (Ε.Ν.Α.Ε) και του ακινήτου της Εταιρείας Ακι-
νήτων Δηµοσίου (ΕΤΑΔ) στον Σκαραµαγκά».

3. Η µε αριθµό 722/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Κρίσιµα ερωτήµατα για την πορεία
των εµβολιασµών κατά του COVID-19».

4. Η µε αριθµό 731/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λε-
ωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Προ-
βλήµατα εργαζοµένων στην Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων
Α.Ε., που βρίσκεται σε ειδική εκκαθάριση».

5. Η µε αριθµό 750/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα επικοι-
νωνίας και ενηµέρωσης κ. Θεόδωρο Λιβάνιο, µε θέµα: «Παρά-
ταση στο δικαίωµα καταβολής µειωµένου ενοικίου στην «DIGEA».

6. Η µε αριθµό 728/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Χανιά - Μονή Γουβερνέτου:
Παράνοµη απαγόρευση δηµόσιας χρήσης επαρχιακής οδού στο
Ακρωτήρι».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 726/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστράτιου (Στρά-
του) Σιµόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κα-
ταβολή δεδουλευµένων στο προσωπικό των καταστηµάτων κρά-
τησης».

2. Η µε αριθµό 741/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Αντιπυρική Περίοδος 2021».

3. Η µε αριθµό 723/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ανταµοιβή για την προσφορά των
υγειονοµικών στη µάχη κατά της πανδηµίας».

4. Η µε αριθµό 734/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
µε θέµα: «Άµεσα µέτρα στήριξης των Σωµατείων και των αθλη-
τών για την επανεκκίνηση της αθλητικής δραστηριότητας».

5. Η µε αριθµό 742/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Θεσπρωτίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Μάριου
Κάτση προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα:
«Αποζηµιώσεις στη «DIGEA» λόγω µη µετάβασης στην τεχνολο-
γία DVB-T2».

6. Η µε αριθµό 724/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα

Λοβέρδου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε
θέµα: «Ο ψηφιακός αναλφαβητισµός που σήµερα εξισούται µε
«ψηφιακή αναπηρία» και η προσπάθεια µείωσής του».

7. Η µε αριθµό 746/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας
Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων λειτουργίας του Νοσοκοµείου Ικαρίας
και λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της διασποράς του
COVID-19».

8. Η µε αριθµό 744/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη
(Πάνου) Σκουρλέτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Κίνδυνος για το µέλλον του Οµίλου εταιρειών Ελληνικά Πετρέ-
λαια (ΕΛΠΕ Α.Ε.) - Απεµπόληση δικαιωµάτων του δηµοσίου και
των εργαζοµένων στη διοίκηση».

9. Η µε αριθµό 727/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Χρονοδιάγραµµα
εργασιών του “Πάτρα-Πύργος” και ολοκλήρωση του "Ολυµπία-
Βυτίνα-Τρίπολη’’».

10. Η µε αριθµό 745/10-5-20201 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Άµεσα αναγκαία η προάσπιση των συµφερόντων
του δηµοσίου στα Ελληνικά Πετρέλαια (ΕΛΠΕ)».

11. Η µε αριθµό 740/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Να συνεχιστεί
η παραχώρηση της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου (ΕΤΑΔ) ακίνη-
της έκτασης στην οποία στεγάζεται και το Διεθνές Εκθεσιακό
Κέντρο Κρήτης και η αξιοποίησή του προς όφελος της τοπικής
κοινωνίας».

12. Η µε αριθµό 747/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας
Τζάκρη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Ο παγετός της 8ης, 9ης και 10ης Απριλίου 2021 έδωσε
την χαριστική βολή στις δενδρώδεις καλλιέργειες της Πέλλας».

13. Η µε αριθµό 743/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Άνοιγµα γυµναστηρίων».

14. Η µε αριθµό 748/10-5-20201 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Φλώρινας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοπί-
στης (Πέτης) Πέρκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Αποκατάσταση εδαφών των ορυχείων στην
Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας και στην Μεγαλόπολη εν όψει
της απολιγνιτοποίησης».

15. Η µε αριθµό 749/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ  προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Απουσία εµβολιαστικών κέντρων
στον Δήµο Αρριανών της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Ροδό-
πης».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4760/3-3-2021 ερώτηση του Βουλευτή Εύβοιας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευάγγελου Αποστόλου
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ορισµός εµβολιαστικού
κέντρου για mRNA τεχνολογίας εµβόλια στην Β. Εύβοια».

2. Η µε αριθµό 4327/18-2-2021 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Δελή προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επιστροφή χρηµατι-
κών ποσών που παρακρατήθηκαν στα πλαίσια της διαθεσιµότη-
τας, σε εργαζόµενους νοσοκοµείων και µονάδων Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας Υγείας (ΠΦΥ) της Θεσσαλονίκης».

3. Η µε αριθµό 4358/19-2-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ροδό-
πης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Δηµητρίου (Τάκη)
Χαρίτου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ρύθµιση-Δια-
γραφή των στεγαστικών δανείων των παλιννοστούντων οµογε-
νών της Θράκης».

4. Η µε αριθµό 4512/24-2-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου
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(Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Ποιοι είναι οι όροι της ιδιωτικοποίησης της πρώην αµερικανικής
βάσης στις Γούρνες Ηρακλείου Κρήτης».

5. Η µε αριθµό 4558/25-2-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αίτηµα πτυ-
χιούχων Μηχανικών ΤΕΙ για ρύθµιση των επαγγελµατικών τους
δικαιωµάτων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωράµε τώρα στη συζήτηση
του σηµερινού δελτίου επικαίρων ερωτήσεων

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητη-
θούν, η υπ’ αριθµόν 5220/22-3-2021 ερώτηση του κύκλου ανα-
φορών-ερωτήσεων καθώς και οι υπ’ αριθµόν 735/10-5-2021, 733/
10-5-2021 και 730/10-5-2021 επίκαιρες ερωτήσεις.

Ξεκινάµε, τώρα, µε την υπ’ αριθµόν 5220/22-3-2021 ερώτηση
του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης
γυµναστηρίων».

Κύριε Κεγκέρογλου, καληµέρα σας. Έχετε δυο λεπτά για το
ξεκίνηµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε τα γυµναστήρια

ανήκουν στην κατηγορία των επιχειρήσεων που έχουν µείνει κλει-
στά ίσως το µεγαλύτερο διάστηµα από άλλες κατηγορίες επιχει-
ρήσεων λόγω της φύσης τους, καθώς κατά τεκµήριο είναι
κλειστοί χώροι. Για να λειτουργήσουν χρειάζεται η συµµετοχή
ενός ορισµένου αριθµού αθλουµένων µέσα στους χώρους αυ-
τούς. 

Βεβαίως, να σηµειώσω εξαρχής ότι ταυτόχρονα είναι και η
δραστηριότητα που µπορεί να αντιµετωπιστεί µέσω αυτής ση-
µαντικό κοµµάτι των προβληµάτων που υπήρξαν λόγω της παν-
δηµίας και του κλεισίµατος των ανθρώπων, του κλεισίµατος των
κοινωνικών δραστηριοτήτων. Η άθληση είναι µια δραστηριότητα
που µας χρειάζεται σ’ αυτήν την περίοδο. 

Χθες ανακοινώσατε ότι υπάρχει η βούληση από την πλευρά
σας στο τέλος του µήνα να ανοίξουν αυτές οι δραστηριότητες
βεβαίως µε υγειονοµικά πρωτόκολλα, γιατί η απαράβατη αρχή
θα πρέπει να είναι το ασφαλές άνοιγµα για να µην έχουµε πισω-
γύρισµα. Θέλουµε να δούµε αν υπάρχουν σήµερα καθορισµένοι
κανόνες, τι προβλέπουν τα υγειονοµικά πρωτόκολλα. Και βε-
βαίως αυτό που πρέπει να δούµε είναι ότι το άνοιγµα δεν σηµαί-
νει το τέλος των προβληµάτων. Δυστυχώς υπάρχουν συσσω-
ρευµένες υποχρεώσεις οι οποίες δεν είναι µόνο οικονοµικές
προς τρίτους αλλά και προς τους πελάτες, µιας και τα γυµνα-
στήρια δουλεύουν εν πολλοίς µε συµβόλαια, µε συνδροµές, άρα
έχουν προεισπράξει για δραστηριότητες και υπηρεσίες που θα
παράσχουν στο επόµενο διάστηµα. Υπάρχει κι ένα αρνητικό που
έχει να κάνει µε την διακύµανση των δραστηριοτήτων, γιατί όπως
ξέρετε τους θερινούς µήνες πάντα υπάρχει µια κάµψη σ’ αυτήν
τη δραστηριότητα. 

Είναι πολύ θετικό το ότι ανακοινώσατε την ένταξή τους στο
ΕΣΠΑ. Κατά την άποψή µας χρειάζεται κι ένα µεταβατικό πρό-
γραµµα στήριξης ούτως ώστε να µην αφεθούν στην τύχη τους
τούς αµέσως επόµενους µήνες, προκειµένου να έχουµε την
ασφαλή λειτουργία τους που θα συµβάλει, όπως είπα και στην
αρχή, στην αντιµετώπιση πολλών ψυχοκοινωνικών προβληµάτων
που προκάλεσε η ίδια η πανδηµία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Κεγκέρογλου. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, κ. Σπυ-

ρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης. 
Κύριε Γεωργιάδη, καληµέρα σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κατ’ αρχάς ευχαριστώ πάρα πολύ για την
ερώτηση. Είναι πολύ σωστή η ερώτηση κι έρχεται σε πολύ σωστή
στιγµή, διότι πράγµατι ανακοινώσαµε χθες τον οδικό χάρτη επα-
νεκκίνησης των οικονοµικών δραστηριοτήτων. 

Ο κλάδος των γυµναστηρίων θα ανοίξει στις 31 Μαΐου. Το υγει-

ονοµικό πρωτόκολλο βάσει του οποίου θα ανοίξει δεν θα είναι
πολύ διαφορετικό από πέρυσι. Θα έχει σίγουρα self-test για τους
εργαζοµένους. Θα ανακοινωθεί µέσα στην εβδοµάδα κατά την
απόφαση που θα πάρει η υγειονοµική επιτροπή. Φυσικά κατά την
πρόοδο των εµβολιασµών θα υπάρξει χαλάρωση των µέτρων
όπως και για όλες τις άλλες οικονοµικές δραστηριότητες. Όσο
οι εµβολιασµοί προχωρούν και το τείχος ανοσίας στην πανδηµία
χτίζεται, τόσο θα µπορούµε να παίρνουµε πίσω τη ζωή που µας
στέρησε η πανδηµία όλο αυτό το διάστηµα. 

Tώρα θα µου επιτρέψετε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, να συµ-
φωνήσω επίσης µαζί σας στο πόσο κρίσιµη είναι η λειτουργία
των γυµναστηρίων, ιδιαίτερα µετά την πανδηµία, τον τόσο µα-
κρόχρονο εγκλεισµό της καραντίνας και τα όποια προβλήµατα
και στην ψυχολογία µας και στο βάρος µας και σε όσα µπορεί να
έχει παίξει αυτή η παρατεταµένη έλλειψη άσκησης και αυτός ο
εγκλεισµός.

Δεν σας κρύβω ότι έχω σκοπό –πέραν των µέτρων που θα ανα-
κοινώσω τώρα- ο ίδιος, µιας και είχα µια πρόσφατη περιπέτεια
υγείας και χρειάζοµαι µια γυµναστική ως µέσο αποθεραπείας,
θα εγγραφώ αµέσως στο γυµναστήριο µόλις ανοίξουν τα γυµνα-
στήρια και θα καλέσω και τους συµπολίτες µας να το κάνουν,
διότι τα γυµναστήρια χρειάζονται τη δική µας συµµετοχή. 

Πολύ πέραν της ωφέλειας της δικής µας, πρέπει να τα στηρί-
ξουµε. Δεν φτάνουν τα µέτρα στήριξης του κράτους. Πρέπει να
σπάσουµε λίγο τη συνήθεια να πέφτει η κίνησή τους το καλο-
καίρι, διότι αυτό θα είναι πολύ κρίσιµο για την επιβίωση όλων
αυτών των επιχειρήσεων και νοµίζω ότι το να δείξουµε την καλή
µας διάθεση ο ένας στον άλλον µέσα στην κρίση είναι σηµαντικό. 

Επίσης, να πω ότι ανακοινώσαµε χθες ότι 28 µε 30 Μαΐου ανοί-
γει η πλατφόρµα του ΕΣΠΑ για τη στήριξη των γυµναστηρίων,
των παιδοτόπων και τη δεύτερη εβδοµάδα του Ιουνίου θα ανοίξει
για την ψηφιακή αναβάθµιση των δικηγόρων. Το πρόγραµµα
αυτό θα έχει σύνδεση της επιδότησης µέσω ΕΣΠΑ στα γυµνα-
στήρια συναρτήσει του αριθµού των εργαζοµένων. Με έναν ερ-
γαζόµενο θα παίρνουν 4.000 ευρώ, µε περισσότερους θα φτάνει
8.000 έως 12.000 και µε εννέα εργαζοµένους και πάνω, 17.000
ευρώ. 

Τα χρήµατα αυτά είναι µη επιστρεπτέα, είναι επιδότηση, µε
σκοπό να βοηθηθούν τα γυµναστήρια κατά το διάστηµα της επα-
νεκκινήσεώς τους µε κεφάλαιο κίνησης, ώστε να διατηρήσουν
τις θέσεις εργασίας και να µπορούν να ρυθµίζουν καλά την επα-
νέναρξη της δραστηριότητάς τους. Φυσικά, δεν έχουµε αυταπά-
τες ότι αυτό το µέτρο µπορεί να αποσοβήσει τη ζηµία που έχουν
υποστεί τα γυµναστήρια όλο αυτό το διάστηµα.

Στη δευτερολογία µου, λοιπόν, για να µην καταχραστώ τον
χρόνο, θα σας αναφέρω συνολικά τα µέτρα που έχουµε λάβει,
αλλά και την απόφασή µας για το µέλλον. Λέω µόνο στην πρω-
τολογία µου το εξής, για να µπορείτε να το σχολιάσετε. Δεν θα
αφήσουµε τα γυµναστήρια -όπως και όλους τους άλλους κλά-
δους, που ήταν µακροχρόνια κλειστοί και υπέστησαν πολύ µε-
γάλη ζηµία- µόνα τους και µετά την επανέναρξη της οικονοµικής
δραστηριότητας. Θα συνεχίσουµε στα µέτρα του εφικτού τη στή-
ριξη για να εξασφαλίσουµε ότι οι επιχειρήσεις αυτές θα λειτουρ-
γήσουν και δεν θα µείνει καµµία πίσω.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω για δευτε-
ρόλεπτα, γιατί πρέπει να ακουστεί από τη Βουλή, το εξής. Σε λίγα
λεπτά, στις 10.00’ ακριβώς, ανοίγει η ηλεκτρονική πλατφόρµα
του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων «EPENDYSEIS», για
να µπορούν να κάνουν την αίτησή τους οι επιχειρήσεις της εστία-
σης, οι οποίες θέλουν να λάβουν την επιχορήγηση του έως 7%
του κύκλου εργασιών του 2019, εφόσον πληρούν το κριτήριο του
-30% του τζίρου των ετών 2019-2020, µε σκοπό την επανεκκίνηση
της δραστηριότητάς τους και µε µόνη υποχρέωση την κατάθεση
έως 31 Δεκεµβρίου των ανάλογων παραστατικών, ότι τα χρήµατα
δεν ξοδεύτηκαν γενικά για τις υποχρεώσεις ή τις επιθυµίες του
επιχειρηµατία, αλλά για την αγορά υλικών που έχουν να κάνουν
µε την προµήθεια για τη λειτουργία της επιχείρησης εστίασης
και φυσικά µε την υποχρεωτική διατήρηση των θέσεων εργασίας.

Όλα µας τα µέτρα στοχεύουν στη διατήρηση των θέσεων ερ-
γασίας. Αυτή θα είναι η επόµενη µεγάλη µάχη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
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κύριε Υπουργέ και αν είναι εφικτό και τα αποδυτήρια στα γυµνα-
στήρια να ανοίξουν.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πλήθος δραστηριοτήτων χρειάζονται τη µέριµνα της πολι-

τείας, προκειµένου το άνοιγµα να είναι και ασφαλές από πλευράς
υγειονοµικής, αλλά ταυτόχρονα να έχει τις προϋποθέσεις της οι-
κονοµικής επιβίωσης. Αναφέρθηκα ήδη στις συσσωρευµένες
οφειλές όλων των επιχειρήσεων, στις συσσωρευµένες υποχρε-
ώσεις και στην ανάγκη να υπάρξει ένα µεταβατικό πρόγραµµα
στήριξής τους. 

Ξεκινώ στη δευτεροµιλία µου να αναφερθώ στην ανάγκη να
υπάρχουν υγειονοµικοί κανόνες για το άνοιγµα. Βεβαίως να είναι
τέτοιοι που να διασφαλίζουν, σύµφωνα µε τη γνώµη των επιστη-
µόνων, την ασφάλεια σε σχέση µε τον κορωνοϊό, αλλά ταυτό-
χρονα να δίνουν τη δυνατότητα για µία ελάχιστη λειτουργία.

Το τεστ αποδείχθηκε ότι είναι ένα ασφαλές µέτρο για πρόληψη
και ακόµη δεν υπάρχει βεβαίως κατασταλαγµένη άποψη εάν το
τεστ οποιασδήποτε µορφής πρέπει να το κάνουν και οι εµβολια-
σµένοι. Είναι εποµένως χρήσιµο να δούµε τους κανόνες τελικά
που θα αποδεχθεί η επιστηµονική επιτροπή για το άνοιγµά τους. 

Στο οικονοµικό πεδίο θα πρέπει να συµφωνήσουµε ότι ένα µε-
ταβατικό πρόγραµµα θα πρέπει να περιλαµβάνει µια σταδιακά
αποµειούµενη στήριξη, που έχει να κάνει µε ενοίκια, κατά την
άποψή µου µε τη δυνατότητα αναστολής εργασίας. Βεβαίως, να
είναι κλιµακωτά µειούµενη αυτή η δυνατότητα όσο ανοίγουν οι
επιχειρήσεις. Και βεβαίως, το θέµα που έχει να κάνει µε τα γυ-
µναστήρια, δηλαδή η ιδιαιτερότητα της ωριαίας απασχόλησης.
Δυστυχώς, δεν υπήρξε ένταξη των ανθρώπων που δουλεύουν
στα γυµναστήρια µε ωριαία απασχόληση, δεν υπήρξε αυτή η δυ-
νατότητα και έµειναν χωρίς στήριξη, στον «αέρα». Ίσως στο µε-
ταβατικό διάστηµα να χρειάζεται να το κάνουµε. 

Συνδέσατε εξάλλου –σωστά- τη στήριξη µέσω του ΕΣΠΑ µε
τον αριθµό των εργαζοµένων. Είναι ένα από τα βασικά κριτήρια
που πρέπει ούτως ή άλλως να ισχύουν στις επιχειρήσεις. Να
δείτε και αν η ενίσχυση ειδικού σκοπού θα µπορεί να συνεχιστεί
κάποιους µήνες. 

Είναι εποµένως πάρα πολύ θετικό το ότι προχωρούµε σε ένα
άνοιγµα. Το θέλουµε και ασφαλές υγειονοµικά, το θέλουµε και
ασφαλές ως προς την επιβίωση και τη δυνατότητα της επιχείρη-
σης να ανοίξει. 

Εάν µπορείτε, θέλουµε να µας πείτε τα συγκεκριµένα µέτρα
και τα συγκεκριµένα κριτήρια και ως προς το ΕΣΠΑ και ως προς
τις άλλες µορφές ενίσχυσης για τα γυµναστήρια, όπως πολύ
καλά κάνατε και ανακοινώσατε για την εστίαση, µια µεγάλη κα-
τηγορία που έχει ανάγκη στήριξης, παρ’ ότι υπήρξε το άνοιγµα
τουλάχιστον για τους εξωτερικούς χώρους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Κεγκέρογλου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ο κ. Κεγκέρογλου ως έµπειρος πολιτικός και
επιτυχηµένος στο Υπουργείο Εργασίας κατά το παρελθόν σί-
γουρα αυτά που λέει τα µετράει και είναι αλήθεια. Συµφωνώ µαζί
σας, λοιπόν. Πράγµατι, τα µέτρα στήριξης που έχουµε στο µυαλό
µας για τη συνέχεια, δηλαδή µετά το άνοιγµα των οικονοµικών
δραστηριοτήτων, αξιολογούν ως πρωτεύον θέµα τη στήριξή µας
στα ενοίκια στο αµέσως επόµενο διάστηµα για τα γυµναστήρια. 

Μιλάω για τα γυµναστήρια τώρα, γιατί, όπως είδατε, στο λια-
νικό εµπόριο, παραδείγµατος χάριν, υπήρξε στήριξη στο ενοίκιο
και αφού άνοιξε το λιανικό εµπόριο. Στην εστίαση υπήρξε στή-
ριξη και αφού άνοιξε η εστίαση. Ασφαλώς το ίδιο θα γίνει και µε
τα γυµναστήρια. Και συµφωνώ ότι θα πρέπει να υπάρχει έστω
µερικώς η δυνατότητα αναστολής εργαζοµένων, για να µπορέ-
σουν να µπουν σιγά- σιγά και οµαλά στον οικονοµικό τους κύκλο. 

Όλα αυτά φυσικά δεν είναι µόνο πρωτοβουλία του Υπουργείου
Ανάπτυξης. Είναι συνολικά πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου Οικονοµικών πρωτίστως, αλλά και του Υπουρ-
γείου Εργασίας. 

Υπενθυµίζω ότι δεν έχουµε αφήσει όλο αυτό το διάστηµα τα

γυµναστήρια χωρίς βοήθεια, αγαπητέ κύριε συνάδελφε. Τα γυ-
µναστήρια έχουν συµµετάσχει σε όλους τους κύκλους επιστρε-
πτέας προκαταβολής. Έχουµε ήδη ολοκληρώσει –ολοκληρώ-
νεται τώρα η έβδοµη- επτά κύκλους επιστρεπτέας καταβολής.
Το συνολικό ποσό που διατέθηκε στις επιχειρήσεις της χώρας
είναι πάνω από 8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ένα µεγάλο µερίδιο
αυτού του ποσού πήγε στα γυµναστήρια, που λόγω του αλγό-
ριθµου και του τζίρου είχαν –ας το πούµε έτσι- και µια µεγαλύ-
τερη αναλογικά συµµετοχή. 

Θα πρέπει να σας πω δε ότι τον µήνα αυτό ξεκινάει η κάλυψη
των παγίων δαπανών από το Υπουργείο Οικονοµικών, όπου ως
επιλέξιµες πάγιες δαπάνες είναι η πληρωµή των κοινοχρήστων,
των λογαριασµών κοινής ωφελείας, των ενοικίων, των εργαζοµέ-
νων κ.λπ.. Άρα, θα έχουν και επιπλέον στήριξη και τα γυµναστή-
ρια µέχρι και το επιπλέον εργαλείο της κάλυψης των παγίων
δαπανών. Θα πάρουν, όπως σας είπα, και την επιπλέον επιδό-
τηση του ΕΣΠΑ. 

Σχετικά µε το εργαλείο που ανακοινώθηκε από την Αναπτυ-
ξιακή Τράπεζα -το λέω για να το ξέρει ο κόσµος- χθες το µεση-
µέρι ξεκίνησε σε συνεργασία µε τις ελληνικές τράπεζες η χο-
ρήγηση δανείων για τις πολύ µικρές επιχειρήσεις, δηλαδή επι-
χειρήσεις µε ετήσιο τζίρο έως 200.000 ευρώ. Οι επιχειρήσεις
αυτές µπορούν να λάβουν µε ανώτατο όριο εγγυηµένο κατά 80%
δάνειο έως 50.000 ευρώ ή το 25% του ετήσιου τζίρου τους. 

Είναι στοχευµένο εργαλείο αυτό για τις πολύ µικρές επιχειρή-
σεις, επιχειρήσεις δηλαδή που κατά κανόνα εξαιρέθηκαν από τις
τράπεζες κατά την διαδικασία των εγγυηµένων δανείων που εί-
χαµε κάνει τους δύο προηγούµενους κύκλους, όπου αντικειµε-
νικά οι τράπεζες προτίµησαν τις µεγαλύτερες επιχειρήσεις από
τις µικρές επιχειρήσεις. 

Για να αντιστρέψουµε και αυτό το πρόβληµα, λοιπόν, από χθες
δουλεύει το νέο εργαλείο της Αναπτυξιακής Τράπεζας του
Υπουργείου Ανάπτυξης γι’ αυτές τις πολύ µικρές επιχειρήσεις.
Σίγουρα αρκετές από αυτές ανήκουν στον κλάδο των γυµναστη-
ρίων που µπορούν να ανατρέξουν από σήµερα στην τράπεζα µε
την οποία συνεργάζονται και να λάβουν µε εξαιρετικά χαµηλά
επιτόκια λόγω της εγγυήσεως δάνεια, επαναλαµβάνω, έως
50.000 ευρώ, ακριβώς για να έχουν επιπλέον κεφάλαιο κίνησης
για την επανεκκίνησή τους. 

Δεν υπάρχει, αγαπητέ συνάδελφε, -και θέλω σε αυτό να µε πι-
στέψετε- καµµία µέρα που δεν αναλογιζόµαστε -όχι µόνο φυσικά
εγώ, ο Πρωθυπουργός πάνω από όλα και όλοι οι συναρµόδιοι
Υπουργοί- την τεράστια ευθύνη που µας αναλογεί ώστε να επι-
τύχουµε την επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας τώρα που
η πανδηµία αρχίζει να υποχωρεί. 

Τα υγειονοµικά πρωτόκολλα που συζητάµε µε την επιτροπή θα
είναι τέτοια που θα επιτρέπουν τη λειτουργία των γυµναστηρίων.
Επαναλαµβάνω ότι όσο οι συµπολίτες µας συµµετέχουν µε µε-
γάλο ενθουσιασµό στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµού θα µπο-
ρέσουµε να δώσουµε µεγαλύτερα περιθώρια λειτουργίας στις
επιχειρήσεις ώστε να είναι βιώσιµες πάρα πολύ γρήγορα. Η Ελ-
λάδα πια έχει επιτύχει να είναι εδώ και µερικές µέρες η πρώτη
σε ταχύτητα εµβολιασµού χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε
πάνω από 1% του πληθυσµού της σε ηµερήσιο εµβολιασµό. Αυτό
σηµαίνει ότι αν αυτός ο ρυθµός συνεχιστεί για τις επόµενες εί-
κοσι-τριάντα µέρες, θα φτάσουµε πολύ γρηγορότερα απ’ ό,τι θα
περίµενε κανείς στο περίφηµο τείχος ανοσίας. Και τότε, όπως
έχει δείξει το παράδειγµα και του Ισραήλ και του Ηνωµένου Βα-
σιλείου, η πανδηµία υποχωρεί ξαφνικά κι εκεί µπορούµε να επι-
στρέψουµε, αν όχι στην παλιά µας ζωή, πάντως σε µια ζωή πολύ
πιο φυσιολογική απ’ ό,τι ζήσαµε όλο το περασµένο διάστηµα. 

Γι’ αυτό και κάνω άλλη µια φορά ως Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων της χώρας δηµόσια έκκληση σε όλους να εµβολια-
στούν όσο ταχύτερα µπορούν. Αυτό είναι το κρισιµότερο. Όσα
λεφτά και να βρούµε να δώσουµε, που σίγουρα δεν είναι άπειρα,
αν δεν πάρει πάλι µπρος η οικονοµία µας, δεν θα µπορούµε να
ξεφύγουµε από την κρίση και αν δεν εµβολιαστούµε δεν θα µπο-
ρέσει να πάρει µπρος η οικονοµία µας γιατί δεν θα έχει πέσει η
πανδηµία. 

Όσοι ασκώντας το ατοµικό τους δικαίωµα αποφασίζουν να µην
εµβολιάζονται για διάφορους λόγους, θα πρέπει να γνωρίζουν
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ότι µόνοι τους εξαιρούνται της κρισιµότερης εθνικής προσπά-
θειας που έχουµε ζήσει τις τελευταίες δεκαετίες, να ξεφύγουµε
από την πανδηµία, και ναι µεν είναι ατοµικό τους δικαίωµα, αλλά
δυστυχώς αυτή η επιλογή τους είναι βαθιά εναντίον του υπολοί-
που κοινωνικού συνόλου. Πρέπει, λοιπόν, να εµβολιαστούµε όλοι
µας όσο µπορούµε πιο γρήγορα. Τότε θα ζήσουµε τη ζωή που κι
εσείς προηγουµένως είπατε κι εµείς θέλουµε και όλοι οι Έλληνες
θέλουν ανεξαρτήτως κόµµατος και θα µπορούµε να δώσουµε
στις επιχειρήσεις την αναγκαία δύναµη, αγαπητέ κύριε συνά-
δελφε, να ξεκινήσουν και θα δώσουµε στους εργαζόµενους τη
βεβαιότητα ότι θα έχουν δουλειά και αύριο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 733/10-5-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Προστασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα πετρέλαια
της Καβάλας».

Κύριε Στολτίδη, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στα Πετρέλαια Καβάλας, κύριε Υπουργέ, στη µοναδική πετρε-

λαιοπαραγωγική µονάδα της χώρας, οι διακόσιοι σαράντα εργα-
ζόµενοι µε συµβάσεις αορίστου χρόνου βρίσκονται µπροστά
στον εκβιασµό της ελληνικής θυγατρικής «ENERGEAN», µέλους
του οµίλου «ENERGEAN». Η εταιρεία από την άνοιξη του 2020
επικαλείται την πτώση των διεθνών τιµών του πετρελαίου, αν και
σήµερα αυτές έχουν ανακάµψει, και τη δυσκολία πρόσβασης στη
χρηµατοδότηση, αν και µόλις πρόσφατα ολοκλήρωσε την εξα-
γορά της «EDISSON».

Η ελληνική Κυβέρνηση για λογαριασµό της «ENERGEAN» κα-
τέθεσε στην Ευρωπαϊκή Ένωση σχέδιο στήριξης της εταιρείας
µε δάνειο ύψους 100 εκατοµµυρίων, το οποίο και εγκρίθηκε. Πιο
συγκεκριµένα, εγκρίθηκε δάνειο 90,5 εκατοµµυρίων µε εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου και κρατικό δάνειο µειωµένης εξασφά-
λισης 9,5 εκατοµµυρίων. Πρόκειται για δάνεια που σωστά ο λαός
µας από την ίδια του την πείρα τα χαρακτηρίζει ως «θαλασσοδά-
νεια» και που θα κληθεί πάλι ο ίδιος να πληρώσει. 

Μόλις πήρε την έγκριση από την Ευρωπαϊκή Ένωση προχώ-
ρησε σε σχέδιο οικονοµικής και λειτουργικής αναδιάρθρωσης µε
εξορθολογισµό στα κόστη, που µεταφράζεται σε πρώτη φάση
σε σχέδιο απολύσεων που τις βαφτίζει «εθελούσιες εξόδους» και
στη συνέχεια νέες απαιτήσεις για µείωση του λειτουργικού κό-
στους, δηλαδή νέες περικοπές δικαιωµάτων. 

Η εξέλιξη αυτή αποτελεί προποµπό όσων θέλει η Κυβέρνηση
να ακολουθήσουν µε τη διαχείριση του Ταµείου Ανάκαµψης που
φέρνει για τον ελληνικό λαό ένα νέο «σούπερ µνηµόνιο» και νέα
αντεργατικά εκτρώµατα, τις «ανατροπές του αιώνα» µε τη δε-
κάωρη δουλειά που καταργεί την πληρωµή των υπερωριών, την
ενίσχυση του κρατικού ελέγχου στα συνδικάτα, το χτύπηµα των
συνδικαλιστικών ελευθεριών, ενώ για τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους προβλέπεται ζεστό χρήµα.

Το σωµατείο καταγγέλλει ότι το σχέδιο είναι σχέδιο εργολα-
βοποίησης των εργαζοµένων, αφού σε πρώτη φάση προβλέπει
εκατόν εξήντα εργαζόµενους µε σχέση εργασίας αορίστου χρό-
νου και ογδόντα εργολαβικούς. Παράλληλα επισηµαίνει ότι εγεί-
ρονται σοβαρά ζητήµατα µε το θέµα της ασφάλειας των χερ-
σαίων και θαλασσίων εγκαταστάσεων αφού πρόκειται να αντικα-
τασταθεί µεγάλο τµήµα έµπειρου και εξειδικευµένου προσωπι-
κού, ενώ στο σχέδιο αναδιάρθρωσης δεν προβλέπεται ούτε
χηµικός βάρδιας, όπως πάλι καταγγέλλει το σωµατείο.

Συνυπολογίζοντας ότι στην περιοχή Νέα Καρβάλη σε από-
σταση κάποιων εκατοντάδων µέτρων βρίσκονται και λειτουργούν
οι εγκαταστάσεις των Λιπασµάτων Καβάλας και λαµβάνοντας υπ’
όψιν την ετήσια έκθεση επιθεώρησης για το 2020 από το αρµόδιο
τµήµα της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης,
στην οποία επισηµάνθηκαν σοβαρές παραλείψεις και κενά στην
ασφάλεια εγκαταστάσεων των Λιπασµάτων Καβάλας που ευ-
θέως παραπέµπουν σε κίνδυνο βιοµηχανικού ατυχήµατος µεγά-
λης έκτασης, ο λαός της Καβάλας εκφράζει φυσικά την αγωνία

του για να µην γίνουµε νέος Λίβανος.
Με βάση τα παραπάνω ερωτάται η Κυβέρνηση, κύριε Υπουρ-

γέ: Πρώτον, τι µέτρα θα πάρει ώστε να µην προχωρήσει ο αντερ-
γατικός σχεδιασµός της εταιρείας µε τις εθελούσιες παραιτή-
σεις-απολύσεις, να µην υπάρξει καµµία βλαπτική µεταβολή των
όρων της συλλογικής σύµβασης εργασίας, καµµία µείωση µι-
σθών και δικαιωµάτων των εργαζοµένων; 

Δεύτερον, πότε θα έρθει σε συζήτηση στη Βουλή το σχέδιο
που κατατέθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εγκρίθηκε;

Και τρίτον, πώς θα εξασφαλίσει η Κυβέρνηση την ασφάλεια
των εγκαταστάσεων στα Πετρέλαια Καβάλας και της ευρύτερης
περιοχής για να εκµηδενιστεί ο κίνδυνος για µεγάλης έκτασης
ατύχηµα;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Στολτίδη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων, κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Καληµέρα και ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Στολτίδη, η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων αποδίδει πραγµατικά µεγάλη ση-
µασία στα θέµατα υγείας και ασφάλειας των εργαζοµένων ανα-
πτύσσοντας µέσω των αρµοδίων υπηρεσιών του δράσεις τόσο
σε νοµοθετικό όσο και σε ελεγκτικό επίπεδο. 

Όµως πριν περάσω στην απάντηση της ερώτησής σας στο
πεδίο που αφορά το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, θέλω να επισηµάνω ότι έχετε τρία ερωτήµατα στην ερώ-
τηση που καταθέσατε. Για τα δύο απ’ αυτά θα πρέπει να απευ-
θυνθείτε σε συναρµόδια Υπουργεία και όχι στο Υπουργείο Ερ-
γασίας. Η αλήθεια είναι ότι κάποιες πληροφορίες προσπάθησα
να µαζέψω απ’ αυτά, αλλά καταλαβαίνετε ότι δεν µπορώ να σας
απαντήσω σε βάθος. Δηλαδή θίγετε θέµατα εργασιακών σχέ-
σεων των εργαζοµένων στα οποία θα σας απαντήσω, αλλά θίγετε
και θέµατα που αφορούν την ίδια τη λειτουργία των εγκαταστά-
σεων της επιχείρησης, που είναι αρµοδιότητα άλλων Υπουρ-
γείων. Για την ασφάλεια δηλαδή της λειτουργίας των εγκατα-
στάσεων στα Πετρέλαια Καβάλας όπως και για τις δραστηριότη-
τες επιχειρήσεων ύψιστης ασφάλειας υπάρχει ειδική νοµοθεσία,
ο έλεγχος εφαρµογής της οποίας έχει ανατεθεί στο Υπουργείο
Ανάπτυξης. Ήταν εδώ προηγουµένως ο κ. Γεωργιάδης.

Σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία υπάρχει κοινή σχετική
υπουργική απόφαση η οποία ορίζει τους κανόνες για την προ-
στασία των εργαζοµένων από κινδύνους µεγάλων ατυχηµάτων
που σχετίζονται µε επικίνδυνες χηµικές ουσίες αλλά και των ευ-
ρύτερων περιοχών στις οποίες λειτουργούν αυτές οι επιχειρή-
σεις.

Τώρα, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έλαβα από το ΣΕΠΕ,
ο έλεγχος και οι παρεµβάσεις του Υπουργείου Εργασίας σχετί-
ζονται µε θέµατα ασφάλειας των εργαζοµένων και δεν υπεισέρ-
χεται σε θέµατα της τεχνικής λειτουργίας των εγκαταστάσεων οι
οποίες υπόκεινται σε καθεστώς πολύ συγκεκριµένων ευρωπαϊ-
κών οδηγιών και λαµβάνουν υπ’ όψιν τους θέµατα όπως είναι η
προστασία του γενικού πληθυσµού, της δηµόσιας υγείας και
προφανώς η προστασία του περιβάλλοντος.

Πιο συγκεκριµένα δηλαδή προβλέπεται η συνεργασία όχι ενός
ή δύο, αλλά έξι φορέων συναρµόδιων Υπουργείων. Και τα
Υπουργεία αυτά είναι το Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Υγείας, Οικονοµι-
κών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Στο πλαίσιο της απόφα-
σης στις 17-02-2016 οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Ερ-
γασίας συνεργάζονται στενά µε άλλους συναρµόδιους φορείς. 

Τώρα, σύµφωνα µε την αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου
Εργασίας η εταιρεία «ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ ΚΑΒΑΛΑΣ» και δη το χερσαίο
κοµµάτι της, δηλαδή, το διυλιστήριο επεξεργασίας «ΚΑΒΑΛΑ Oil
AE» υπάγεται στις διατάξεις της νέας κοινής υπουργικής απόφα-
σης, -είναι η Seveso ΙΙΙ που την αναφέρετε και εσείς στην ερώ-
τησή σας- ενώ η αδειοδοτούσα αρχή εκεί είναι η Διεύθυνση
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Υδρογονανθράκων του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, η οποία προφανώς µπορεί να απαντήσει και λεπτοµερώς
στο ερώτηµά σας. Προφανώς δηλαδή δεν εµπίπτει στην αρµο-
διότητα της Επιθεώρησης Ασφάλειας και Υγείας της Εργασίας
η τήρηση των κανόνων ασφάλειας που διέπουν τη λειτουργία των
χερσαίων εγκαταστάσεων της «ΚΑΒΑΛΑ Oil ΑΕ» στη Νέα Καρ-
βάλη και γενικά των εγκαταστάσεων διύλισης και αποθήκευσης
πετρελαιοειδών καθ’ όσον αυτά καθορίζονται µε ειδική νοµοθε-
σία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Εργασίας. 

Σε ό,τι αφορά στα εµπίπτοντα στην αρµοδιότητα του ΣΕΠΕ θέ-
µατα ασφάλειας και υγείας των εργαζοµένων στις χερσαίες και
παράκτιες εγκαταστάσεις της «ΚΑΒΑΛΑ Oil ΑΕ» από την 1η Ια-
νουαρίου του 2017 έως σήµερα η τοπική επιθεώρηση ασφάλειας
και υγείας της εργασίας στην Καβάλα έχει πραγµατοποιήσει
εννέα ελέγχους. 

Παράλληλα το ΣΕΠΕ από την έναρξη της ισχύος των έκτακτων
µέτρων προστασίας της δηµόσιας υγείας για την πρόληψη και
τον περιορισµό της διάδοσης του κορωνοϊού παρακολουθεί
στενά τα θέµατα της διαχείρισης από την επιχείρηση «ΚΑΒΑΛΑ
OIL ΑΕ» των ύποπτων και επιβεβαιωµένων κρουσµάτων της νό-
σου µεταξύ των εργαζοµένων, δηλαδή την αποµόνωση, την ιχνη-
λάτηση κ.λπ. και γενικότερα την επίβλεψη της υγείας των εργα-
ζοµένων από τον ιατρό εργασίας της επιχείρησης. Αυτά µέχρι
τώρα. Για τα θέµατα των εργασιακών σχέσεων θα απαντήσω στη
δευτερολογία µου, γιατί ήδη έχω υπερβεί τον χρόνο µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όπως θέλετε, ευχα-

ριστώ πολύ.
Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω θα βοηθούσε να δώσετε µία προσέγ-

γιση για τα εργασιακά γιατί νοµίζουµε ότι και οι ερωτήσεις είναι
πολύ εύκολες να απαντηθούν. Ρωτάµε την Κυβέρνηση και µονο-
λεκτικά θα µπορούσαν να απαντηθούν, αν υπήρχε αυτή η πρό-
θεση.

Αλλά, κοιτάξτε, επανέρχοµαι σχετικά µε το για ποια επιχείρηση
µιλάµε. Μιλάµε για µια επιχείρηση µε κολοσσιαία κέρδη και µε
µπάσιµο για τα καλά στον ενεργειακό χάρτη: Επενδύσεις από το
Μαυροβούνιο µέχρι την Αίγυπτο και το Ισραήλ, εξαγορά της
«EDISSON», είσοδο στο χρηµατιστήριο του Λονδίνου, απορρό-
φηση του 60% της «REPSOL» στα δικαιώµατα ερευνών σε Ιωάν-
νινα και Θεσπρωτία, εξαγορά του Μπλοκ 2 από την «TOTAL»
δυτικά της Κέρκυρας, εκτίµηση για έσοδα για το 2023 της τάξης
των 2 δισεκατοµµυρίων τον χρόνο, δηλαδή πάνω ακόµα και από
τη χρηµατιστηριακή της αξία. Διεκδικεί επιπλέον την παραχώ-
ρηση του εξαντληµένου κοιτάσµατος στη νότια Καβάλα για τη
µετατροπή του σε υπόγεια αποθήκη φυσικού αερίου που βρίσκε-
ται στην τελική φάση δηµοπράτησης και έχει µάλιστα επανενταχ-
θεί στα έργα κοινού ενδιαφέροντος Ευρωπαϊκής Ένωσης,
δηλαδή αποτελεί επιλέξιµο για χρηµατοδότηση από την Ευρω-
παϊκή Ένωση έργο.

Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να µιλήσουµε για φτώχεια
καταραµένη στην κυριολεξία, που χρειαζόταν ουσιαστικά και
χρηµατοδότηση. Και πρέπει να πούµε εδώ ότι ο λαός µας στα
νοσοκοµεία της µιας νόσου ακόµα πεθαίνει µαζικά από την έλ-
λειψη υγειονοµικών και υποδοµών και η Κυβέρνησή σας επιλέγει
να τους φορτώσει και άλλα «θαλασσοδάνεια». 

Κάθε ηµέρα από την αρχή της διακυβέρνησής σας -µε συγχω-
ρείτε που θα το πω, στην Κυβέρνηση απευθύνοµαι- παραµυθιάζει
η Κυβέρνηση τον λαό µας για νέες και καλά πληρωµένες θέσεις
εργασίας, από το πρωί ως το βράδυ, ενώ δεν έχετε αφήσει θέση
εργασίας από τις ήδη υπάρχουσες που να µην την έχετε τσακί-
σει. 

Εδώ φτάνετε ουσιαστικά, σαν επιλογή της Κυβέρνησης, να
χρηµατοδοτείτε και τις ίδιες τις απολύσεις. Θέλει η «ΕΝΕΡΓΕΙ-
ΑΚΗ» να απολύσει τους εργαζόµενους και να ξαναπροσλάβει
τους ίδιους ή νέους φτηνούς «σκλάβους» και µε απλήρωτα δε-
κάωρα µε το νοµοσχέδιο που ετοιµάζετε και εσείς επιλέγετε να
το πληρώσετε µε τα χρήµατα του λαού µας. Αυτό είναι ξεκάθαρο
διότι τους χρηµατοδοτείτε χωρίς τον παραµικρό όρο για τη δια-
τήρηση των θέσεων εργασίας και των δικαιωµάτων των εργαζο-

µένων. Πρέπει αµέσως να το σταµατήσετε αυτό, κύριε Υπουργέ.
Αυτό ρωτάµε: το δηµόσιο συµφέρον για εσάς είναι η εξα-

θλίωση των εργαζοµένων για το γέµισµα των θησαυροφυλακίων
των επιχειρηµατικών οµίλων που δεν προσφέρουν τίποτα στα
λαϊκά συµφέροντα; Τόσο έχετε φουσκώσει τη λίστα των επιχει-
ρηµατικών οµίλων για κέρδη που δεν προβλέπουν ούτε καν το
έµπειρο προσωπικό για τη διασφάλιση των χερσαίων και θαλασ-
σίων εγκαταστάσεων από ευρείας κλίµακας καταστροφές που
θέτουν σε κίνδυνο τον λαό όλης της περιοχής.

Στείλατε χθες και την Επιθεώρηση Εργασίας προφανώς, κατά
την άποψή µας, για να υπερασπιστείτε τις επιλογές σας, ενώ γί-
νονται καταγγελίες τόσα χρόνια για ατυχήµατα και δυστυχήµατα
στους εργολαβικούς εργαζόµενους από το σωµατείο, µετά από
δεκατέσσερα χρόνια. 

Κύριε Υπουργέ, η «ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ» µε ευθύνη της δικής σας Κυ-
βέρνησης, αλλά και των προηγούµενων κυβερνήσεων εκµεταλ-
λεύεται το πετρέλαιο, που αποτελεί περιουσία του ελληνικού
λαού και θα µπορούσε, αν το είχε στα χέρια του, να αποτελεί ση-
µαντική ενεργειακή εφεδρεία για τις ανάγκες του και όχι για να
θερίζει η ενεργειακή φτώχεια ακόµα και στην περιοχή της Καβά-
λας που έχει την παραγωγή του πετρελαίου.

Οι εργαζόµενοι λέµε ότι έχουν αρκετή και πολύτιµη πείρα. Ξέ-
ρουν πολύ καλά ότι όλα οφείλονται στη δική τους δουλειά και τί-
ποτα χωρίς αυτή δεν µπορεί να γίνει. Ξέρουν πολύ καλά µε την
ίδια πείρα ότι η στάση «βάζουµε πλάτη για να σωθεί η επιχεί-
ρηση» έχει οδηγήσει µε µαθηµατική ακρίβεια σε νέες υποχωρή-
σεις, σε νέα δεινά. Νοµίζουµε ότι ξέρουν τη δύναµή τους, την
έχουν δοκιµάσει. Μπορούν µε την οργανωµένη ταξική πάλη µέσα
από το σωµατείο τους να αποκρούσουν την επίθεση από Κυβέρ-
νηση και εργοδοσία. Σε αυτήν τη µάχη µπορούν φυσικά και πρέ-
πει να συνυπολογίζουν τον λαό της περιοχής που έχει κοινά
συµφέροντα και φυσικά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µε
όλες του τις δυνάµεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Στολτίδη.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός για τρία λεπτά, για τη δευ-

τερολογία του.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Στολτίδη, είναι προφανείς οι πολιτικές µας δια-

φορές, αλλά αυτό είναι κάτι το οποίο είναι απολύτως θεµιτό.
Όµως, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Εργα-
σίας στο µέτρο που εµπλέκεται έχει πράξει και θα συνεχίσει να
πράττει τα δέοντα.

Το Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Καβάλας µας
ενηµέρωσε ότι δεν έχουν υποβληθεί καταγγελίες από τους ερ-
γαζόµενους στα Πετρέλαια Καβάλας ούτε για παραβάσεις της
εργατικής νοµοθεσίας ούτε µεµονωµένα για τυχόν εργατικές δια-
φορές. Μάλιστα πριν από δύο ηµέρες, όπως το επισηµάνατε και
εσείς στη δευτερολογία σας, πραγµατοποιήθηκε έλεγχος από το
ΣΕΠΕ στην επιχείρηση όπου και ζητήθηκαν και επιδείχθηκαν όλα
τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, όπως ετήσιος πίνακας προσω-
πικού, πρόγραµµα εργασίας, κατάσταση µισθοδοσίας και από
την εξέταση των ανωτέρω δεν διαπιστώθηκε καµµία παράβαση
της εργατικής νοµοθεσίας.

Σε σχέση τώρα µε το σχέδιο αναδιάρθρωσης της εταιρείας, η
Ελληνική Διαχειριστική Εταιρεία Υδρογονανθράκων, που είναι και
η καθ’ ύλην αρµόδια υπηρεσία γι’ αυτό που συζητάµε, µας ενη-
µέρωσε ότι η διαδικασία τροποποίησης της σύµβασης βρίσκεται
στο στάδιο των διαπραγµατεύσεων µε τον ανάδοχο, οπότε δεν
είναι δυνατή η παροχή περαιτέρω διάθεσης πληροφοριών σε πα-
ρόντα χρόνο. Πάντως, σε ενηµέρωση που έλαβα αργά χθες το
βράδυ από το Υπουργείο Οικονοµικών αναφέρεται σαφώς ότι η
εγγύηση δανείων που έχει λάβει η εταιρεία από το δηµόσιο µετά
από έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δεν προϋποθέτει µεί-
ωση του λειτουργικού κόστους της επιχείρησης, τα εργασιακά
που είπατε προηγουµένως. 

Σας τονίζω, όµως, και πάλι ότι και αυτό το ζήτηµα, δηλαδή και
για τους όρους του σχεδίου αναδιάρθρωσης της επιχείρησης,
δεν είναι αρµόδιο το Υπουργείο Εργασίας. Και για να είµαστε
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απολύτως ειλικρινείς, αυτήν τη στιγµή µάς ρωτάτε για κάτι που
δεν έχει συµβεί. 

Στο κοµµάτι, πάντως, της δικής µας αρµοδιότητας, η πολιτική
µας απόφαση είναι σαφής και σε αντίθεση µε αυτά που υπονο-
ούν διάφοροι, στο καινούριο νοµοσχέδιο για τα εργασιακά, ισχυ-
ροποιούµε το ρόλο της επιθεώρησης εργασίας µετατρέποντάς
την σε ανεξάρτητη διοικητική αρχή µε λειτουργική ανεξαρτησία,
διοικητική αλλά και οικονοµική αυτοτέλεια. Δηλαδή, σταµατά η
εποπτεία από κυβερνητικά όργανα και κρατικούς φορείς, ώστε
το έργο της να επιτελείται ακόµα πιο αποτελεσµατικά, µε ακόµα
µεγαλύτερη διαφάνεια και παρέχοντας ακόµα µεγαλύτερη προ-
στασία στους εργαζόµενους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο!
Και πάµε στην επόµενη ερώτηση που είναι η πρώτη µε αριθµό

730/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιου
Κουµουτσάκου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Διευθέτηση ρέµατος Ποδονίφτη».

Κύριε Κουµουτσάκο, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά στη διά-
θεσή σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.
Η αντιπληµµυρική προστασία και η θωράκιση των πόλεών µας

αποτελεί βασικό σκοπό και µέληµα ενός σύγχρονου κράτους. Οι
ανθρωπογενείς δραστηριότητες και η κλιµατική αλλαγή επιτεί-
νουν την ανάγκη ολοκληρωµένης αλλά και περιβαλλοντικά βιώ-
σιµης παρέµβασης ειδικά για τα τµήµατα των ρεµάτων που
αναπτύσσονται εντός αστικού ιστού. 

Το ρέµα του Ποδονίφτη είναι µια ιδιαίτερη περίπτωση. Έχει
περιληφθεί στα ιδιαίτερου περιβαλλοντολογικού ενδιαφέροντος
και µέγιστης οικολογικής αξίας ρέµατα, όπως τα έχει χαρακτη-
ρίσει νόµος του 1993. Διατρέχει τέσσερις δήµους του Βορείου
Τοµέα: το Χαλάνδρι, το Ψυχικό, τη Νέα Ιωνία και τη Φιλαδέλφεια. 

Η πρόκληση είναι διπλή όσον αφορά το συγκεκριµένο ρέµα.
Στο ανοιχτό του κοµµάτι, περίπου 1.500 µέτρα -1.200 µέτρα για
την ακρίβεια-, που περνάει από το Ψυχικό και τη Φιλοθέη είναι
πραγµατικά µια περιβαλλοντική όαση, αλλά, ταυτόχρονα, δυνη-
τικά µπορεί να δηµιουργήσει µεγάλα πληµµυρικά φαινόµενα,
όπως είχε γίνει το 2018, που κυριολεκτικά πληµµύρισε το Δηµο-
τικό Στάδιο Φιλοθέης «Κυριακίδης» και ήταν κάτι πραγµατικά επι-
κίνδυνο για τους κατοίκους της περιοχής. 

Η ερώτηση, κύριε Υπουργέ, προς το Υπουργείο είναι διπλή και
να σας πω, επίσης, ότι αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο σε συναν-
τήσεις µου που είχα µε όλους τους δήµους της περιοχής είναι
µεταξύ των βασικών τους προτεραιοτήτων και ανησυχιών. Το ζή-
τηµα είναι, πρώτον, αν υπάρχει µελέτη διευθέτησης για την αν-
τιµετώπιση των πληµµυρικών παροχών για το σύνολο του
ρέµατος από τις παρυφές της Πεντέλης έως την εκβολή του
στον Κηφισό και, δεύτερον, αν έχει προβλεφθεί χρηµατοδότηση
των απαραίτητων έργων διευθέτησης, είτε από το Ταµείο Ανά-
καµψης, είτε από το ΕΣΠΑ 2021-2027, είτε από κάποιο δάνειο
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων. Και αν αυτά προχωρή-
σουν, είναι σηµαντικό να ξέρουµε ποιος φορέας θα αναλάβει τις
κατασκευές του έργου όπου χρειάζονται και όταν αυτό µελετηθεί
και δανειοδοτηθεί. Είναι µια ερώτηση που πραγµατικά πρέπει να
σας πω ότι έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τους κατοίκους και των
τεσσάρων δήµων. Βεβαίως, υπάρχει και η περιβαλλοντολογική
πρόκληση που είναι να διατηρηθεί το ανοιχτό τµήµα του µε τους
καλύτερους δυνατούς περιβαλλοντολογικούς όρους και, ταυτό-
χρονα, µε προστασία των κατοίκων των περιοχών αυτών.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κουµουτσάκο.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Νικόλαος Ταγαράς. 
Κύριε Ταγαρά, καληµέρα σας. Έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή

σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ συνάδελφε, κατ’ αρχάς σέβοµαι την ευαισθησία που

δείχνετε στον ιδιαίτερο τόπο σας για ένα κρίσιµο θέµα, που απα-
σχολεί βεβαίως όλη την Ελλάδα, το θέµα των επιδράσεων και
της διαχείρισης των ρεµάτων, ένα πολύ κρίσιµο µέγεθος. Και
όταν µιλάµε για αστικές περιοχές, τότε το θέµα είναι ακόµη πιο
σοβαρό, γιατί έχει πολλούς κινδύνους, αν δεν το διαχειριστούµε
σωστά. 

Θα πω µερικές οριζόντιες αναφορές, πριν εστιάσω στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση. Θέλω να σας πω πως σε ό,τι αφορά του-
λάχιστον το Υπουργείο Περιβάλλοντος η εµπλοκή του και η
σχέση του µε θέµατα ρεµάτων αλλά και για το συγκεκριµένο έχει
να κάνει καταρχήν µε σχέδια διαχείρισης λεκανών απορροής και
σχέδια διαχείρισης κινδύνων πληµµυρών λεκανών απορροής µε
προτεραιότητα στην επικινδυνότητα τα οποία υπεγράφησαν και
συντάχθηκαν για πρώτη φορά το 2014. Είχα µάλιστα την τιµή να
είµαι ο πρώτος υπογράφων αυτών των δεκατεσσάρων υδατικών
διαµερισµάτων σε όλη την Ελλάδα. Ένα από αυτά είναι της Ατ-
τικής. Αυτή είναι η πρώτη παρατήρηση. Έχει υπάρξει µια πρώτη
αναθεώρηση. Αυτήν τη στιγµή είναι σε εξέλιξη διαγωνιστική δια-
δικασία για τη δεύτερη αναθεώρηση, να λαµβάνει πάντα επικαι-
ροποιηµένα όλα τα στοιχεία τα οποία εξελίσσονται. Αυτό είναι το
ένα που θέλω ως οριζόντια αναφορά να πω. Αναφέρεται και στο
θέµα το συγκεκριµένο που συζητάµε. 

Το δεύτερο είναι ο νόµος βάσει του οποίου εξελίσσονται και
θέµατα που αφορούν οριοθετήσεις ρεµάτων. Είναι ο ν.4258. Είχα
την τιµή τον νόµο αυτόν να τον εισηγηθώ ως αρµόδιος Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος το ’14 πάλι εδώ στη Βουλή.
Αυτό είναι το πλαίσιο, σε συνάρτηση -και θα συµπληρώσω- µε τη
Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης για το ποια έργα κα-
τηγορίας Α1, τα µεγάλα και σηµαντικά, αδειοδοτούνται. Αυτό
είναι µια οριζόντια αναφορά.

Σε ό,τι αφορά το ρέµα Ποδονίφτη, το οποίο, όπως είπατε κι
εσείς, ξεκινάει από το Πεντελικό Όρος, καταλήγει στον Κηφισό
και διατρέχει πολλούς κρίσιµους οικισµούς και έχουν αναδειχθεί
µεγάλα προβλήµατα στο παρελθόν, θέλω να πω ότι το 85% της
όλης λεκάνης απορροής καλύπτεται από αστικές περιοχές, αστι-
κές παρεµβάσεις και µόνο στο 15% η φύση έχει αφεθεί όπως
ήταν. Αυτό καταλαβαίνετε ότι από µόνο του πολλαπλασιάζει τον
βαθµό επικινδυνότητας από τη λειτουργία του σε όλο αυτό το
φορτίο που µεταφέρει.

Εκείνο το οποίο επιπλέον θέλω να σας πω είναι ότι από το συ-
νολικό µήκος τουλάχιστον το 75% είναι κλειστή διατοµή και µόνο
το υπόλοιπο σε κάποια σηµεία σαν και αυτό στο οποίο αναφερ-
θήκατε είναι ανοιχτή. Ερχόµαστε εδώ να ισορροπήσουµε ανά-
µεσα στην προστασία του περιβάλλοντος και της βιοποικιλό-
τητας -αναφερθήκατε κι εσείς- από τη µία πλευρά, αλλά και από
την άλλη πλευρά στην ασφάλεια και του αστικού ιστού, αλλά και
γενικότερα των εγκαταστάσεων. 

Σε ό,τι αφορά τη διαγωνιστική διαδικασία, το τι έχει γίνει και
πού βρισκόµαστε σήµερα, µε λεπτοµέρειες θα αναφερθώ στη
δευτερολογία µου για να µην καλύψω άλλον χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ. 
Κύριε Κουµουτσάκο, τρία λεπτά και για εσάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ και για την πα-

ρουσία και για την απάντηση, κύριε Υπουργέ. Άλλωστε, είναι
γνωστό ότι είστε µεταξύ εκείνων των µελών της Κυβέρνησης που
ειδικά γι’ αυτά τα θέµατα έχουν και ένα παρελθόν δράσης, αλλά
και γνώσεις για τα ζητήµατα αυτά.

Περιµένοντας την απάντησή σας για τη διαγωνιστική διαδικα-
σία, να τονίσω και πάλι το ενδιαφέρον πολλών δήµων και κατοί-
κων για τη διευθέτηση αυτής της εκκρεµότητας. Είµαι βέβαιος
ότι, καθώς αναδεικνύεται και σήµερα µε την κοινοβουλευτική δια-
δικασία η σηµασία αυτού του ζητήµατος, το Υπουργείο µέσα στις
πολλές άλλες προτεραιότητες που έχει θα εντάξει σε συνεργα-
σία και µε τους δήµους και την περιφέρεια µια προσπάθεια της
καλύτερης δυνατής και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα διευθέτη-
σης του ζητήµατος, το οποίο, όπως κι εσείς είπατε και εγώ το
επαναλαµβάνω, είναι διττής πρόκλησης, περιβαλλοντολογικής
διατήρησης σ’ έναν χώρο που έχει και χλωρίδα και πανίδα ιδιαί-
τερη. Και είναι εντυπωσιακό ότι µέσα στον αστικό ιστό υπάρχει
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ένα τέτοιο κοµµάτι και συντηρείται, αν θέλετε, µια περιβαλλον-
τολογική όαση µέσα στις περιοχές αυτές που διατρέχει, αλλά και
βεβαίως να υπάρξει κάθε προσπάθεια ώστε να µην επαναλη-
φθούν τόσο σοβαρά πληµµυρικά φαινόµενα. Ζούµε σε µια εποχή
που οι καιρικές συνθήκες γίνονται απρόβλεπτες και µε ορµές και
δυνάµεις που δεν έχουµε ξανασυναντήσει, γι’ αυτό εγκαίρως
είµαι βέβαιος ότι η πολιτεία θα κινηθεί και µε την δική σας συµ-
βολή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Κουµουτσάκο. 
Κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για τη δευτερο-

λογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, το είπα και θα το επαναλάβω: Χαί-
ροµαι για την ευαισθησία που δείχνετε σ’ έναν τέτοιο κρίσιµο
χώρο. Με αφορµή την περιοχή σας -και που ισχύει βεβαίως και
σε άλλες περιοχές της πατρίδας µας- έχουµε ζήσει, ακριβώς
λόγω της κλιµατικής αλλαγής, και τελευταία πολλά δύσκολα γε-
γονότα, µε πολλά κρίσιµα και δυσάρεστα αποτελέσµατα. Γι’
αυτό, η ευθύνη µας είναι ακόµα µεγαλύτερη. 

Θα ήθελα συγκεκριµένα ν’ αναφερθώ στο τι ξεκίνησε, πού βρι-
σκόµαστε και τι µέλλει γενέσθαι. 

Είχε ξεκινήσει η µελέτη διευθέτησης από την Περιφέρεια Ατ-
τικής. Το 2016, σε αυτή τη µελέτη, σε ό,τι αφορά την απόφαση
έγκρισης περιβαλλοντικών όρων που εξεδόθη από την Αποκεν-
τρωµένη Διοίκηση Αττικής στο Συµβούλιο της Επικρατείας
υπήρξε πρόβληµα επί της απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών
όρων, µε αποτέλεσµα να σταµατήσει η διαδικασία εξέλιξης της
µελέτης διευθέτησης. Αυτό ως ιστορία που αφορά το πριν. 

Αυτό που εξελίσσεται τώρα εξελίσσεται µέσα από το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών. Γνωρίζω ότι είναι σε εξέλιξη η
διαδικασία, µε εκτιµώµενο χρόνο το τρίτο τρίµηνο του 2021 θα
προχωρήσει η διαγωνιστική διαδικασία, για τη διευθέτηση του
Ποδονίφτη στο σηµείο που αναφέρεστε. Αυτή, βεβαίως, είναι η
µελέτη. Από εκεί και πέρα, θα χρειαστούν χρήµατα για την κατα-
σκευή του. Χρηµατοδοτήσεις, από αυτά που µπορώ να γνωρίζω,
γιατί αφορά, όπως είπα στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, είναι ότι για τη µελέτη υπάρχουν στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων 2 εκατοµµύρια ευρώ. Σε ό,τι αφορά κατασκευές αν-
τιπληµµυρικών έργων, υπάρχουν και στο Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας 110 εκατοµµύρια ευρώ, καθώς επίσης και στο
νέο ΕΣΠΑ, ακριβώς για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της
κλιµατικής αλλαγής. Ένα από αυτά είναι η αντιπληµµυρική θω-
ράκιση της πατρίδας µας, αλλά και το συγκεκριµένο έργο. Είναι
πρώτης προτεραιότητας. 

Ακριβώς, επειδή ο αστικός ιστός είναι πολύ µεγάλος, στον µε-
γαλύτερο οικιστικό ιστό της Αττικής και ειδικότερα στους τέσσε-
ρις δήµους που αναφερθήκατε, θέλω να σας πω ότι είµαστε σε
επαφή και συνεργασία και µε το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών και µε την περιφέρεια. Η δε Γενική Γραµµατεία Πολιτικής
Προστασίας ξέρετε ότι επιλαµβάνεται όταν συµβαίνει το γεγο-
νός. Δεν την αφορά και δεν εµπλέκεται σε θέµατα ούτε οριοθέ-
τησης ούτε διευθέτησης ούτε κατασκευής τέτοιων έργων. 

Αυτή είναι η απάντησή µου, ότι από κοινού -και χαίροµαι για
την ερώτηση και επειδή γνωρίζω την ευαισθησία και τη δική σας
στον χώρο που βρίσκεστε- θα είµαστε συντονισµένοι µε τον τα-
χύτερο χρόνο και µε τα καλύτερα αποτελέσµατα ν’ ασφαλίσουµε
την περιοχή στην οποία αναφερθήκαµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Υφυπουργέ. 
Εύχοµαι καλή συνέχεια και στους δύο. 
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 735/10-5-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Μουζάλα
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Πλήρης
διαλεύκανση των συνθηκών που οδήγησαν στον θάνατο στα προ-

αναχωρησιακά κέντρα κράτησης αλλοδαπών (ΠΡΟΚΕΚΑ) Κω και
Κορίνθου».

Κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για την πρωτο-
λογία σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που είστε

εδώ. 
Η ερώτηση δείχνει να έχει χάσει τον επίκαιρο χαρακτήρα της

µε το πέρασµα του χρόνου. Ωστόσο, η καθυστέρηση δεν οφεί-
λεται σε βούληση του Υπουργού, αλλά σε υποχρεώσεις που είχε.
Και αυτό είναι απολύτως αποδεκτό. 

Παραµένει επίκαιρη, όµως, η ερώτηση στο επίπεδο του τι
µέτρα έχουν ληφθεί, ώστε να µην επαναληφθούν αυτά τα φαινό-
µενα. Τα φαινόµενα ποια είναι; Τα φαινόµενα είναι κακή συµπε-
ριφορά, η οποία οδήγησε σε θάνατο έναν κρατούµενο στο
προ-αναχωρησιακό κέντρο στην Κω και η εφαρµογή αυτού του
παράδοξου νόµου µε τριάντα έξι µήνες κράτηση, που οδήγησε,
επίσης, σε αυτοκτονία αυτή τη φορά έναν κρατούµενο στο ΠΡΟ-
ΚΕΚΑ της Κορίνθου. 

Προφανώς, δεν είναι η πρόθεσή µας να κατηγορήσουµε τον
Υπουργό ή το Υπουργείο µέσω του Υπουργού ότι δολοφόνησε
τους ανθρώπους και όλα αυτά τα πράγµατα. 

Είµαι σε θέση να γνωρίζω από την υπουργεία µου ότι η Αστυ-
νοµία εφαρµόζει νόµους. Εποµένως, εδώ πέρα έχουµε δύο προ-
βλήµατα που πρέπει να λύσουµε: Το ένα είναι γιατί στην Κω δεν
λύθηκε το πρόβληµα εγκαίρως. Ο άνθρωπος σφάδαζε, η νεκρο-
ψία βγήκε, έδειξε ότι όντως υπήρχε πρόβληµα, το οποίο θα µπο-
ρούσε να είχε αντιµετωπιστεί, αλλά οι υπάλληλοι, οι οποίοι είναι
στην ευθύνη σας, ολιγώρησαν.

Όσον δε αφορά την Κόρινθο, το πρόβληµα που προκύπτει
είναι η εφαρµογή αυτού του άδικου νόµου, που σας βαραίνει
απλά µε την έννοια του ότι είσαστε µέλος µιας Κυβέρνησης που
επέβαλλε αυτόν τον νόµο, όπου η διοικητική κράτηση πάει για
τριάντα έξι µήνες για το παράπτωµα της παράνοµης εισόδου στη
χώρα, ενώ παραµένει στους δεκαοκτώ µήνες ακόµα και για φόνο
αν δεν προχωρήσει σε δίκη.

Εποµένως, τι µέτρα έχετε λάβει µέσα στα προ-αναχωρησιακά
κέντρα, ώστε να υπάρχει ψυχολογική στήριξη και ψυχολογική
επαγρύπνηση σε σχέση µε αυτά τα φαινόµενα;

Θα σας πω αυτό που µε ενδιαφέρει, κύριε Υπουργέ. Είναι γνω-
στό ότι έχουµε µια εντελώς διαφορετική άποψη. Εµείς σας κα-
τηγορούµε, όχι εσάς προσωπικά, την Κυβέρνηση, για αυτήν τη
συµπεριφορά. Εσείς κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ για τις δικές του
συµπεριφορές, που είναι διαµετρικά αντίθετες. Δεν θα το λύ-
σουµε σήµερα στη Βουλή.

Εποµένως, θα σας παρακαλούσα να αποφύγουµε αυτά τα
οποία γίνονται συνήθως: Ποιος θα κατηγορήσει τον άλλον µε πε-
ρισσότερα λόγια και µε περισσότερη δύναµη και να σταθούµε σε
αυτό που απασχολεί και εµάς και ελπίζω και εσάς. Ποια είναι τα
µέτρα που ελήφθησαν, ώστε να µην επαναληφθούν τέτοια φαι-
νόµενα; Δηλαδή, τι ιατρική υποστήριξη και τι ιατρική επαγρύ-
πνηση παρέχεται στα προ-αναχωρησιακά κέντρα της ευθύνης
σας; Τι ψυχολογική επαγρύπνηση και τι ψυχολογική υποστήριξη
παρέχεται ή θα παρέχεται από εδώ και µπρος στα προ-αναχω-
ρησιακά κέντρα της ευθύνης σας; Και το τελευταίο ερώτηµα
είναι εάν έγιναν ένορκες διοικητικές εξετάσεις, εάν λήξανε και
αν αποδόθηκαν ευθύνες όχι µόνο µε την έννοια της τιµωρίας,
αλλά κυρίως για την προσπάθεια να αποφύγουµε στο µέλλον τέ-
τοια φαινόµενα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μουζάλα.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευ-

θέριος Οικονόµου.
Κύριε Οικονόµου, καληµέρα σας. Έχετε τρία λεπτά στη διά-

θεσή σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, προτού υπεισέλθω στην ουσία

της υπό συζήτηση επίκαιρης ερώτησης, να ευχαριστήσω τον
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Βουλευτή, τον κ. Μουζάλα, για το πνεύµα συνεργασίας που επέ-
δειξε, όταν πριν λίγες µέρες τον πληροφόρησα για την αδυναµία
λόγω κυβερνητικών υποχρεώσεων -ήµουν εκτός Αττικής- να πα-
ραστώ στην Ολοµέλεια, όταν αρχικώς είχε προγραµµατιστεί
προς συζήτηση η εν λόγω επίκαιρη ερώτηση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα ζητήµατα στα οποία καλείται
η Κυβέρνηση να παράσχει διευκρινίσεις είναι τα εξής: Αφ’ ενός
σχετικά µε τους χειρισµούς των αρµόδιων αστυνοµικών υπηρε-
σιών µε σκοπό τη διερεύνηση µιας αυτοχειρίας και ενός θανάτου
αλλοδαπών υπηκόων που κρατούνται στα ΠΡΟΚΕΚΑ Κορίνθου
και Κω αντίστοιχα και αφ’ ετέρου αναφορικά µε το σύνολο των
πρωτοβουλιών που λαµβάνει η ηγεσία του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη σε συντονισµό µε συναρµόδια Υπουργεία και άλ-
λους φορείς, µε στόχο τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης στα
ΠΡΟΚΕΚΑ της χώρας.

Στις 27 Μαρτίου ανευρέθη στο ΠΡΟΚΕΚΑ Κορίνθου απαγχο-
νισµένος µε αυτοσχέδιο βρόγχο εντός του θαλάµου του αλλο-
δαπός, υπήκοος Τουρκίας, ο οποίος κρατείτο εκεί από τις 10
Φεβρουαρίου του 2020 για διοικητική απέλαση-επιστροφή. Ήδη
από τις 31 Μαρτίου του 2021 έχει διαταχθεί από την οικεία Αστυ-
νοµική Διεύθυνση η διενέργεια ένορκης διοικητικής εξέτασης για
τη διερεύνηση των συνθηκών του συµβάντος, η οποία και βρί-
σκεται σε εξέλιξη.

Από την πλευρά του, ύστερα από σχετική ενηµέρωση από την
υπηρεσία µας, ο Συνήγορος του Πολίτη έχει αποφασίσει να πα-
ρακολουθήσει τη διερεύνηση της υπόθεσης δίνοντας ειδικές
οδηγίες ως προς τη διεξαγωγή της στα πλαίσια των αρµοδιοτή-
των του ως Εθνικός Μηχανισµός Διερεύνησης Περιστατικών Αυ-
θαιρεσίας.

Τέλος, ως προς το ποινικό σκέλος βρίσκεται σε εξέλιξη προ-
ανάκριση, ενώ αναµένεται η ενηµέρωση για το αποτέλεσµα της
παραγγελθείσας νεκροψίας-νεκροτοµής.

Ο αυτόχειρας είχε αρχικά συλληφθεί αρχές Δεκεµβρίου 2019
από στελέχη του Λιµενικού Σώµατος Ελληνικής Ακτοφυλακής
στο νέο λιµάνι Ηγουµενίτσας, διότι, έχοντας εισέλθει παράνοµα
στην επικράτεια, επιχείρησε να εξέλθει αυτής έχοντας στην κα-
τοχή του πλαστά ταξιδιωτικά έγγραφα.

Είχε µεταχθεί στο ΠΡΟΚΕΚΑ Κορίνθου για περαιτέρω διοικη-
τική κράτηση-µεταχείριση, ενώ σε βάρος του είχε ήδη εκδοθεί
απόφαση επιστροφής από την αρµόδια Διεύθυνση Αστυνοµίας
Θεσπρωτίας. 

Ο αυτόχειρας είχε υποβάλει αίτηµα διεθνούς προστασίας, το
οποίο είχε εξεταστεί και για το οποίο είχε εκδοθεί απορριπτική
απόφαση σε δεύτερο βαθµό από την αρµόδια αρχή προσφύγων,
η οποία και του είχε επιδοθεί στα µέσα Ιανουαρίου του 2021. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι ο αυτόχειρας καθ’ όλο το χρονικό διά-
στηµα κράτησής του είχε πρόσβαση σε ιατρικές υπηρεσίες και
σχετική παρακολούθηση από ιατρικό προσωπικό της ανώνυµης
εταιρείας µονάδων υγείας, από την οποία είχε εξεταστεί οκτώ
φορές. 

Λίγες ηµέρες νωρίτερα και συγκεκριµένα στις 24 Μαρτίου του
2021 ανευρέθη νεκρός αλλοδαπός υπήκοος Γουινέας, ο οποίος
κρατείτο στο ΠΡΟΚΕΚΑ Κω για διοικητική απέλαση-επιστροφή.
Στα πλαίσια εξέτασης και παρακολούθησης από γιατρούς και
ψυχολόγους του ψυχοκοινωνικού κλιµακίου, κατά τη διαδικασία
πρώτης υποδοχής όσων εισέρχονται παρανόµως στην ελληνική
επικράτεια, είχε διαπιστωθεί ότι ο θανών είχε υποβληθεί σε επέµ-
βαση οµφαλοκήλης το 2018, είχε κριθεί κλινικά υγιής και µη ευά-
λωτος, οπότε και είχε οδηγηθεί στο ΠΡΟΚΕΚΑ Κω. 

Η παροχή ιατρικών υπηρεσιών υπήρξε διαρκής τόσο στο ΠΡΟ-
ΚΕΚΑ Κω όσο και στο Γενικό Νοσοκοµείο του νησιού στο οποίο
µεταφέρθηκε στα µέσα Φεβρουαρίου, όπου και διαπιστώθηκε ότι
πάσχει από έλικα ανάµεσα στους µύες, χωρίς ωστόσο ανάγκη
νοσηλείας. Του συστήθηκε φαρµακευτική αγωγή, όπως εξάλλου
και κατά την τελευταία εξέτασή του στο ιατρείο του ΠΡΟΚΕΚΑ
στις 24 Μαρτίου. Συνολικά εξετάστηκε από ιατρούς του ΠΡΟ-
ΚΕΚΑ οκτώ φορές κατά τη διάρκεια της παραµονής του εκεί. 

Αξίζει να επισηµανθεί ότι από τις 29 του ίδιου µηνός διατάχ-
θηκε η διενέργεια προκαταρκτικής διοικητικής εξέτασης από την
αρµόδια Γενική Περιφερειακή Αστυνοµική Διεύθυνση η οποία
βρίσκεται σε εξέλιξη, ενώ άµεσα ενηµερώθηκε και ο Συνήγορος

του Πολίτη για τις δικές του, κατά λόγο αρµοδιότητας, ενέργειες. 
Για το ποινικό σκέλος της υπόθεσης, προανάκριση διενεργεί

το Αστυνοµικό Τµήµα Κω για τις συνθήκες θανάτου, ενώ έχει πα-
ραγγελθεί η διενέργεια νεκροψίας-νεκροτοµής. Όπως διαπιστώ-
θηκε από την αρµόδια ιατροδικαστική υπηρεσία, ο θάνατος
επήλθε συνεπεία αποφρακτικού ειλεού.

Τέλος, η δικογραφία που έχει σχηµατιστεί, ολοκληρώνεται και
θα υποβληθεί στην οικεία Εισαγγελία Πρωτοδικών προσεχώς. 

Για την πληρέστερη ενηµέρωση του Σώµατος επισηµαίνω ότι
ο θανών είχε συλληφθεί στις 29 Ιανουαρίου του 2021 για παρά-
νοµη είσοδο και παραµονή στην επικράτεια. Παρέµενε στην εν
λόγω δοµή, καθώς είχε εκδοθεί απόφαση απέλασης-επανεισδο-
χής µε κράτηση από τη Β’ Διεύθυνση Αστυνοµίας Δωδεκανήσου,
ενώ η αίτησή του για χορήγηση διεθνούς προστασίας είχε απορ-
ριφθεί ως αβάσιµη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Οικονόµου.
Κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά σας λέω πε-

ρίµενα και µέσα από τον γνωστό τρόπο, µε τον οποίο χειρίζεστε
πολλά ζητήµατα, ότι θα είχα κάποιες πιο συγκεκριµένες απαντή-
σεις. Με αυτή την έννοια ανησυχώ. Ανησυχώ γιατί δεν έλαβα τις
απαντήσεις που χρειάζονται οι θάνατοι, ποια είναι τα µέτρα, τα
οποία προτίθεται να πάρει το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
προκειµένου να αποφευχθούν τέτοια φαινόµενα. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ο λόγος που συνελήφθη κάποιος δεν
µας νοιάζει σε σχέση µε το θάνατό του. Αυτός ο οποίος πέθανε
στην Κω –µε νεκροψίες πλέον- επί τρεις ηµέρες φώναζε, σφά-
δαζε από ειλεό. Είµαι γιατρός. Το ξέρω αυτό το πράγµα. Το έχω
δει στη ζωή µου. 

Τι µέτρα θα πάρουµε; Δεν µε νοιάζει αν µπήκε παράνοµα. Δεν
σας κατηγόρησα ποτέ γιατί είναι στο προ-αναχωρησιακό κέντρο.
Νοµίµως ήταν. Τι µέτρα θα πάρουµε, αυτό είναι που θα πρέπει
να είναι η ανησυχία ενός Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη,
το οποίο εγγυάται τη ζωή των κρατουµένων και σε αυτό το
πράγµα δεν πήρα απαντήσεις.

Οµολογώ ότι µου αναφέρατε και µου ξεδιπλώσατε όλες τις
ενέργειες οι οποίες έγιναν. Σε σχέση µε την απόδοση ευθυνών,
προσωπικά πιστεύω ότι δεν θα υπάρξει. Όµως, δεν µου είπατε
αυτό το οποίο εγώ χρειαζόµουν να µάθω, µε την έννοια του Βου-
λευτή, µε την έννοια του πολίτη που πιστεύει στο κράτος δικαίου,
δηλαδή ποια είναι τα µέτρα που θα παρθούν. Εκεί µέσα πηγαίνει
πιθανώς και µια τιµωρητική διαδικασία σε ανθρώπους που υπε-
ρέβησαν το καθήκον τους, εάν το υπερέβησαν. Θα φανεί αυτό.

Όµως, τι µέτρα θα παρθούν, ώστε να µην έχουµε άνθρωπο
κρατούµενο που να σφαδάζει τρεις µέρες και να µην πηγαίνει
στο νοσοκοµείο; Λέτε ότι υπήρχε ιατρική περίθαλψη. Προφανώς,
ήταν ανεπαρκής. Εκ του αποτελέσµατος ήταν ανεπαρκής.

Η ερώτησή µου, λοιπόν, έχει να κάνει µε το τι µέτρα θα παρ-
θούν, ώστε να υπάρξει επάρκεια, ώστε κανείς κρατούµενος ανε-
ξάρτητα από το µέγεθος του εγκλήµατος που έχει κάνει –και εδώ
και εσείς και εγώ γνωρίζουµε ότι το έγκληµα που έχουν κάνει
είναι η παράνοµη είσοδος, δεν είναι δα και τίποτα άλλο, είναι η
παράνοµη είσοδος, συγκεκριµένο έγκληµα, συγκεκριµένα ονο-
µάζεται, συγκεκριµένα διώκεται- ό,τι και να είχε κάνει, να µην βρί-
σκει τέτοιο θάνατο. Θάνατος τέτοιος δεν δικαιολογείται.

Εποµένως, σας παρακαλώ πολύ, εάν σήµερα δεν µπορείτε, σε
κάποια άλλη φάση πείτε µας ποια είναι αυτά τα µέτρα που πή-
ρατε ή προτίθεστε να πάρετε, ώστε να µην έχουµε την επανά-
ληψη τέτοιων φαινοµένων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μουζάλα.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για

να απαντήσετε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Με την ευκαιρία της ερώτησής σας και όσων έχετε δια-
τυπώσει στην Αίθουσα σχετικά, κύριε Μουζάλα, θέλω να επικεν-
τρωθώ σε κάποια πολύ συγκεκριµένα σηµεία, τουλάχιστον σε
σχέση µε την αρµοδιότητα του Υπουργείου Προστασίας του Πο-
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λίτη, στο οποίο και υποβάλλετε το ερώτηµά σας.
Πρώτον, σε επίπεδο Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας

έχουν εκδοθεί και διαβιβαστεί διαταγές προς τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες στην κατεύθυνση µηδενικής ανοχής σε θέµατα παραβία-
σης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων των αλλοδαπών πολιτών προς
απέλαση που διαβιούν στα ΠΡΟΚΕΚΑ. Έτσι, η υποχρέωση προ-
στασίας της ζωής, του σεβασµού της ανθρώπινης αξιοπρέπειας,
της απαγόρευσης διακρίσεων, των βασανιστηρίων και κάθε
απάνθρωπης ή ταπεινωτικής µεταχείρισης και τιµωρίας αποτε-
λούν ανελαστικές προτεραιότητες για τις δυνάµεις Ασφαλείας.
Στο πλαίσιο των δυνατοτήτων, βέβαια και σε συνεργασία µε τους
άλλους αρµόδιους φορείς, που είναι αρµόδιοι για τα θέµατα πα-
ροχής υπηρεσιών υγείας, καταβάλλουµε ό,τι είναι εφικτό, ούτως
ώστε να παρέχονται κατά το δυνατόν οι καλύτερες υπηρεσίες
υγείας και στα κέντρα ΠΡΟΚΕΚΑ σε αυτούς που βρίσκονται εκεί.

Δεύτερον, στον τοµέα της ευθύνης µας λειτουργούν την πα-
ρούσα χρονική περίοδο έξι ΠΡΟΚΕΚΑ, στην Αµυγδαλέζα, όπως
γνωρίζετε πολύ καλά, στον Ταύρο, στην Κόρινθο, στη Δράµα,
στην Ξάνθη, στην Κω. Μέληµα της Κυβέρνησης παραµένει η απο-
συµφόρηση των κέντρων αυτών και η αναβάθµιση των υπηρε-
σιών των προσωρινά διαβιούντων εκεί αλλοδαπών.

Τρίτον, υπάρχει διαρκής συνεργασία µε µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις και φορείς για την ασφαλή διαβίωση των εν λόγω προς
απέλαση αλλοδαπών.

Ταυτόχρονα, σε σχέση µε την ιατροφαρµακευτική περίθαλψή
τους, στα κέντρα κράτησης γνωρίζετε ότι έχουν ανατεθεί στο
Υπουργείο Υγείας Ανώνυµη Εταιρεία Μονάδων Υγείας, στα έργα
της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης υπηρεσίες ψυχολογικής
και κοινωνικής υποστήριξης, καθώς και υπηρεσίες διερµηνείας.

Σε πρακτικό επίπεδο οι φυλασσόµενοι αλλοδαποί εξετάζονται
σε πρώτο επίπεδο στο ιατρείο του κέντρου κράτησης. Εάν υπάρ-
ξει πιο περίπλοκο περιστατικό, µεταφέρονται συνοδεία αστυνο-
µικών σε εφηµερεύον νοσοκοµείο ή σε κατάλληλο νοσηλευτικό
ίδρυµα.

Τέταρτον, θέτετε ένα ζήτηµα ως προς το χρονικό όριο κράτη-
σης. Γνωρίζετε, όµως, ότι σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
46 παράγραφος 5 εδάφιο β’ του ν.4636/2019, τα χρονικά διαστή-
µατα της κράτησής τους δεν συσχετίζονται µε τα ανώτατα όρια
της προφυλάκισης. Σηµειωτέον πάντως ότι σε κάθε περίπτωση
παράτασης, οι σχετικές αποφάσεις διαβιβάζονται στο διοικητικό
πρωτοδικείο που κρίνει και τη νοµιµότητα των αποφάσεων.

Θα πρέπει, ωστόσο, µε αφορµή την περίπτωση της αυτοκτο-
νίας να επισηµανθεί ότι σε αυτά τα κέντρα φυλάσσονται αλλο-

δαποί, εφ’ όσον έχουν εκδοθεί σε βάρος τους αποφάσεις απέ-
λασης-επιστροφής. Αυτοί οι φυλασσόµενοι αλλοδαποί κατάγον-
ται από χώρες όπου είναι εφικτός ο επαναπατρισµός τους, ενώ
οι πρεσβείες αυτών των χωρών που βρίσκονται στη χώρα µας
συνεργάζονται για την έκδοση των ταξιδιωτικών εγγράφων. Κατά
συνέπεια, δεν µιλάµε για πολιτικούς πρόσφυγες, αλλά για οικο-
νοµικούς µετανάστες, σε σχέση µε το θέµα της κράτησής τους.

Καταληκτικά και µε αφορµή την ερώτησή σας, θέλω να διαβε-
βαιώσω το Κοινοβούλιο εκ µέρους του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη ότι είναι σαφείς οι εντολές για τον σεβασµό των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων στα ΠΡΟΚΕΚΑ και την παροχή των κατά
το δυνατόν βέλτιστων υπηρεσιών υγείας, ενώ ταυτόχρονα όσον
αφορά στο επίπεδο της διαβίωσης σε αυτά, γίνονται συντονισµέ-
νες προσπάθειες ανάλογες µε τις διεθνείς προδιαγραφές, και ει-
δικά τις ευρωπαϊκές, για τέτοια κέντρα και αναβαθµίζουµε
συνεχώς τις συνθήκες κάτω από τις οποίες διαµένουν οι εκεί ευ-
ρισκόµενοι. Για παράδειγµα, ήδη σε αρκετά ΠΡΟΚΕΚΑ έχουν
γίνει σηµαντικές ενέργειες βελτίωσης, ενώ σε άλλα βρίσκονται
σε εξέλιξη αυτή τη στιγµή έργα βελτίωσης των συνθηκών διαµο-
νής τους.

Πρόκειται για µια σηµαντική παράµετρο ενός ιδιαίτερα σύνθε-
του ζητήµατος που διαχειρίζεται η Κυβέρνηση µε επάρκεια και
αποτελεσµατικότητα από τους πρώτους µήνες ανάληψης της ευ-
θύνης διακυβέρνησης της χώρας. Η πολιτική µας είναι ολοκλη-
ρωµένη, συµπαγής και, όπως επισήµανε και ο ίδιος ο κύριος
Πρωθυπουργός, κινείται ακριβώς στο σηµείο όπου τέµνεται η
εθνική κυριαρχία και η διεθνής νοµιµότητα µε τον ανθρωπισµό
και τα δικαιώµατα των προσφύγων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Καλή συνέχεια και στους δύο!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 10.21’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 17
Μαΐου 2021 και ώρα 16.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

Σας ευχαριστώ πολύ όλους, µέσα και έξω από την Αίθουσα. 
Καλό Σαββατοκύριακο, η Παναγιά µαζί σας, καληµέρα σας!
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